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„Nu renunț la dirijat, dar sco pul 
meu la Sibiu este să dezvolt 
instituția, să o fac mai vizibilă“

INTERVIU

Muzicianul Lupeș este un nume 
cunoscut în orașul de pe malul Cibi -
nului, având numeroase colaborări 
cu instituția sibiană, pe care o con-
duce în prezent. 
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Noul spital județean este cea mai mare investiție publică din Județul Sibiu după 1989, va loarea 
totală conform Studiului de Fezabilitate ridicându-se la aproximativ 500 milioane euro. 
Construcția noului spital județean este un obiectiv major din Strategia de Dezvoltare Durabilă a 
Județului Sibiu și reprezintă principala prioritate de mandat a președintei Consiliului Județean 
Sibiu Daniela Cîmpean. Sursele de finanțare avute în vedere prin acordul semnat cu Guvernul 
sunt Cadrul Financiar Multianual (MFF), respectiv Fondul de Recuperare și Reziliență (RRF) 2021 
– 2027, cu co-finanțare de la bugetul de stat. 

Premierul României, Ludovic Orban, 
împreună cu Vicepremierul Raluca 
Turcan și Ministrul Fondurilor Eu-
ropene, Ioan Marcel Boloș au vizitat 
zilele acestea Parcul Industrial Au-
tomecanica Mediaș. 
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Reprezentanții Guvernului  
în vizită la Mediaș

JUDEȚ
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Dragi sibieni, 
iubesc Sibiul și consider că acesta trebuie să fie un oraș de referința pe harta 

Europei. În aceasta direcție ne putem îndrepta doar prin implicare și cooperare. 
Cu optimism și speranță am decis să candidez la funcția de primar al Sibiului, 

din partea Alianței Liberalilor și Democraților. 
Sunt Horațiu Marin și propun un salt valoric pentru orașul nostru. Mulți dintre 

dumneavoastră mă cunoașteți ca om al justiței, prin exercitarea profesiei de avo-
cat, mulți m-ați cunoscut ca om al administrației prin funcția de subprefect al 

județului Sibiu pe care am ocupat-o, mulți dintre dumneavoastră mă cunoașteți 
ca promotor al valorilor românești care mă reprezintă, mulți dintre 

dumneavoastră mă cunoașteți ca prieten devotat. 
Ca reprezentant al comunității sibiene îmi doresc să fructific potențialul de dez-

voltare al orașului prin angajarea tuturor resurselor necesare și eforturilor dedi-
cate, prin muncă de echipă și valorificarea capitalului uman extraordinar existent 

în orașul nostru. 
Sprijinul dumneavoastră mă onorează și mă responsabilizează să devin cea 

mai bună opțiune pentru un viitor primar al orașului.  
Cu deosebită considerație, 

Horațiu MARIN 
IMPLICAREA FACE DIFERENȚA! 
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Primăria Sibiu creează încă 120 de locuri  
în creșe și 100 de locuri în grădinițe

Primarul Astrid Fodor propune Consiliului Local în 
ședința din această lună două proiecte prin care se 
creează încă 100 de locuri pentru preșcolari și 120 de 
locuri pentru ante preșcolari. 

„Continuăm să extindem unitățile de învă -
țământ, fie prin construcții noi, fie prin extin-
derea sau reamenajarea clădirilor existente. 
În cartierul Lazaret, vom cumpăra două imo-
bile în care vom deschide o grădiniță cu 100 
de locuri și o creșă cu 60 de locuri. La Liceul 
Energetic din Vasile Aaron, într-o clădire e -
xis tentă și neutilizată vom amenaja o creșă 
cu 60 de locuri. Reamintesc că sunt în curs de 
asemenea două proiecte importante pentru 
construcția unei creșe în cartierul Ștrand și 
una în cartierul Țiglari, acestea urmând să 
adauge încă 195 de locuri pe care sibienii le 
vor avea la dispoziție pentru cei mici.“ a de-
clarat Astrid Fodor, primarul municipiului Sibiu. 

Primăria Sibiu deschide o grădiniță și o 
creșă în cartierul Lazaret, pe strada Lebedei 
prin achiziționarea a două imobile care au 
funcționat înainte ca grădiniță privată, imobile 
aflate în proprietatea Asociației „Surorile 
Imaculatei din Genova“, care și-a încheiat mi-
siunea în Sibiu. Achiziția se va realiza cu 
acordul Consiliului Local, după ce un evalu-

ator autorizat a stabilit un preț în conformitate 
cu piața, iar proprietarul clădirii a fost de a -
cord să vândă la jumătate de preț, fiind un 
obiectiv de maxim interes pentru comunitate. 
Serviciul de Administrare a Unităților de Învă -
țământ va împrospăta spațiile prin mici 
reparații și va dota clădirea grădiniței cu mo-
bilier noi. În imobilul de lângă clădirea gră -
diniței, folosit anterior ca sediu administrativ, 
se va amenaja noua creșă. Conform atribu -
țiilor pe care le are, Inspectoratul Școlar Ju -
dețean va face demersuri pentru acreditarea 
corespunzătoare a noii unități de învățământ, 
urmând să se angajeze și personalul nece-
sar. În ședința Consiliului Local din această 
lună, primarul Astrid Fodor supune de ase -
menea aprobării Consiliului Local indicatorii 
tehnici și economici pentru amenajarea unei 
creșe cu aproximativ 60 de locuri într-o clă -
dire neutilizată din curtea Liceului Energetic. 
Investiția este estimată prin studiile realizate 
la 5,3 milioane de lei. Clădirea are o supra -
față de 1360 de metri pătrați și este struc -

turată pe demisol și parter. Aceasta va fi 
supusă unor ample lucrări de modernizare a 
instalațiilor de utilități, recompartimentări și 
reabilitări ale spațiului existent. Spațiul creșei 
va fi separat de curtea Liceului pentru pro -

tecția micuților care vor frecventa această 
unitate. Următorul pas este realizarea proiec-
tului tehnic, iar ulterior se va contracta e xe -
cuția lucrărilor necesare estimate să înceapă 
în acest an.
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Președinta CJ Sibiu a semnat acordul cu Guvernul 
României pentru Noul Spital Județean

Noul spital județean este 
cea mai mare investiție 
publică din Județul Sibiu 
după 1989, valoarea totală 
conform Studiului de Fe -
zabilitate ridicându-se la 
aproximativ 500 milioane 
euro. Construcția noului 
spital județean este un 
obiectiv major din Strategia 
de Dezvoltare Durabilă a 
Județului Sibiu și repre -
zintă principala prioritate 
de mandat a președintei 
Consiliului Județean Sibiu 
Daniela Cîmpean. Sursele 
de finan țare avute în ve de -
re prin acordul semnat cu 
Guvernul sunt Cadrul Fi-
nanciar Multianual (MFF), 
respectiv Fondul de Recu-
perare și Reziliență (RRF) 
2021 – 2027, cu co-finan -
țare de la bugetul de stat.

Biroul președintei Consiliului Județean Sibiu 
a găzduit pe 30 iulie, o dată cu ședința de 
Consiliu Județean, actul de semnare a unui 
acord important pentru viitorul sănătății publi -
ce în Județul Sibiu, cu participarea premieru-
lui Ludovic Orban, a vicepremierului Raluca 
Turcan, Ministrului Fondurilor Europene Mar-
cel Boloș și Ministrului Sănătății Nelu Tătaru. 
Actul prevede acordul de colaborare între 
Județul Sibiu, Ministerul Fondurilor Europene 
și Ministerul Sănătății pen tru identificarea 
surselor de finanțare necesare realizării o -
biectivului „Infra struc tură, construcție, echi -
pa mente și dotări spe cifice pentru edificarea 
unui Spital Clinic Județean de Urgență nou, 
cu secții de adulți și copii în Județul Sibiu”.  

Înainte de ședința de Consiliu Județean, 
membrii Guvernului însoțiți de conducerea 
Județului, au vizitat și amplasamentul pentru 
viitorul spital – terenul obținut în 2017 de Con -

siliul Județean Sibiu prin transfer de la A genția 
Domeniilor Statului, situat pe Calea Șurii Mici, 
cu acces facil dinspre autostrada A1. 

Prin acordul de colaborare semnat azi, 
Ministerul Fondurilor Europene, în calitate de 
gestionar al fondurilor externe nerambursa -
bile, se angajează la identificarea de fonduri 
externe nerambursabile și totodată asigu-
rarea cofinanțării din bugetul de stat pentru 
realizarea acestui obiectiv de investiții. Fon-
durile vor proveni fie din Cadrul Financiar 
Multianual (MFF) sau din Fondul de Recupe -
rare și Reziliență (RRF) 2021 – 2027 alocate 
României după pandemia de coronavirus. 

Ministerul Sănătății, în calitate de gestionar 
al politicilor publice din domeniul sănătății, va 
asigura asistența tehnică de specialitate ne -
cesară proiectului de investiții până la în -
cheierea contractului de finanțare, precum și 
după punerea în funcțiune a infrastructurii 
medicale, în vederea organizării activității vii -
toare a spitalului județean. Totodată, Minis-
terul Sănătății se angajează prin acest acord 
să includă noul spital județean din Sibiu în 
Strategia Națională de Sănătate 2021 - 2027 
precum și în Master Planurile Regionale. 

„Este un moment istoric la Consiliul Ju de -
țean Sibiu – nu a mai fost niciodată așa o de-
scindere guvernamentală ca astăzi. Vă 
mul țumesc că sunteți alături de noi – am 
simțit în tot acest timp un sprijin real” au fost 
cuvintele adresate de președinta Consiliului 
Ju dețean Sibiu Daniela Cîmpean membrilor 
Guvernului. 

„Un spital cu soluții tehnice de vârf, un spital 
prietenos cu pacienții și cu cadrele medi cale, 
un spital care va apela la soluții in geni oase, 
prietenoase cu mediul”. a declarat premierul 
Ludovic Orban. 

În continuare, consilierii județeni reuniți on-
line pentru ședința de Consiliu Județean au 
aprobat documentația tehnico – economică, 
faza Studiu de Fezabilitate, și indicatorii te h -
nico – economici aferenți obiectivului de 
investiții „Construire Spital Clinic Județean de 
Urgență Sibiu”. Studiul de fezabilitate preve -
de crearea unei unități compacte de urgență, 
cu servicii integrate (investigații, diagnostic și 
tratament) și asigurarea condițiilor de asis -
tență medicală unitară și multidis ciplina ră, la 
standarde europene.  

E vorba de o construcție modulară de tipul 
spitalelor regionale, ușor adaptabilă în timp, 
localizată în Sibiu pe Calea Șurii Mici, unde 
vor fi relocate în primă fază 895 paturi din 
Spitalul Județean Sibiu, respectiv Spitalul de 
Pediatrie Sibiu. Numărul total de paturi de 
spitalizare la nivelul Județului Sibiu va ră -

mâne constant, iar o țintă pe termen lung 
este eficientizarea actului medical și implicit 
a spitalizărilor.  

În noul spital sunt prevăzute 4 corpuri 
(A,B,C,D) unite printr-un corp central de 
legătură care va găzdui funcțiunile comune 
(administrative, de depozitare etc.), redu -
când costurile de administrare, dar și con-
sumurile de energie. Sunt prevăzute circuite 
sigure pentru personal, pacienți precum și 
pentru materiale, care să evite contaminarea 
și să conducă la prevenirea eficace a infec -
țiilor, inclusiv în situații de pandemie. Noul 
spital prevede intrări separate pentru aripa 
destinată adulților, respectiv cea destinată 
pediatriei, dar și pentru Bolile Infecțioase 
Copii și Urgențe 

Regimul de înălțime va fi S+P+5E, iar su -
prafața desfășurată a clădirii medicale este 
de 115.000 mp, cu spații verzi totalizând 
121.959 mp atât în exterior, cât și în interior, 
proiectate în așa fel încât alături de iluminat, 
culori și materialele de finisaj folosite să 
umanizeze spațiul spitalicesc. Cu bandă de 
autobuze și biciclete dar și o parcare de peste 
900 de locuri, spitalul va avea o bună cone -
xiune atât cu orașul, cât și cu restul ju dețului, 
având în vedere amplasarea în apro pierea 
autostrăzii, și va crește accesul lo cuitorilor 
ju dețului la servicii de sănătate la standarde 
europene.
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Sala Sporturilor din Mediaș va 
purta numele antrenorului emerit 
Octavian Șerban 

Sala Sporturilor din Mediaș va purta nu-
mele antrenorului emerit Octavian Șerban. 
Proiectul a fost înscris pe ordinea de zi a 
ședinței Consiliului Local. Așadar, sala din 
cartierul Vitrometan se va numi „Sala Spor-
turilor Octavian Șerban“. Octavian Șerban 
este o personalitate recunoscută a sportului 
românesc, în particular, a baschetului. De nu-
mele domniei sale se leagă singura partici-
pare a unei echipe naționale a României la 
un campionat mondial de baschet și, ca 
antrenor la loturile naționale de juniori, tineret 
și seniori, obținerea de medalii la campi-
onatele Balcanice, Cupa Prietenia și locul IV 
la Campionatul European din Olanda, res -

pectiv, în 1990, calificarea la Campionatele 
Mondiale de Tineret din Canada unde echipa 
a ocupat locul V mondial – cea mai mare 
performanță obținută de o echipă de baschet 
din România.  În calitate de antrenor, a pro-
movat peste 55 de jucători din Mediaș la lo-
turile naționale ale României și a fost inclus 
în Galeria Legendelor Baschetului Româ-
nesc, obținând următoarele distincții: Ordinul 
„Meritul pentru Învățământ“ în grad de „Co-
mandor“, acordat de președintele României 
în 2004 și antrenor emerit la baschet. În luna 
februarie a acestui an, Consiliul Local al Mu-
nicipiului Mediaș i-a conferit titlul de Cetățean 
de Onoare al Municipiului Mediaș.

Reprezentanții Guvernului  
în vizită la Mediaș

Premierul României, Ludovic Orban, îm pre -
ună cu Vicepremierul Raluca Turcan și Min-
istrul Fondurilor Europene, Ioan Marcel Boloș 
au vizitat zilele acestea Parcul Industrial Au-
tomecanica Mediaș, unde au fost întâmpinați 
de Primarul Gheorghe Roman și reprezentanți 
ai administrației publice locale. Această vizită 
a avut loc în contextul în care, la finele anului 
trecut, Ministerul Apărării Na ționale a atribuit 
un contract pentru furni zarea a 2.902 auto-
camioane, autocisterne, autofurgoane și au-
totractoare, respectiv 363 de remorci și semi-
remorci de mare capacitate, societății Iveco 
Defence Vehicles SpA și Automecanica Me -
diaș. Cu acestă ocazie, repre zentanții Guver-
nului au avut ocazia să afle mai multe detalii 
ce țin de realizarea inves tițiilor demarate de 
Primăria Mediaș și să îl asigure de tot sprijinul 
pe primarul muni cipiu lui Mediaș. 

„Pentru a dezvolta orașul și implicit zona 
de Nord a județului Sibiu, este necesar să 
atragem cât mai multe fonduri extrabugetare, 
dar și investitori puternici. Astfel, cu susți -
nerea Dumneavoastră pot să declar faptul că 
am reuși deblocarea de fonduri europene și 
guvernamentale de peste 170 milioane euro, 
motiv pentru care vă mulțumesc în numele 
medieșenilor.“ a declarat în fața repre zen tan -
ților Guvernului, primarul municipiului Me -
diaș, Gheorghe Roman. Ministrul Fondurilor 
Europene, Ioan Marcel Boloș a ținut să sub-
linieze faptul că în urmă cu două săptămâni 
a fost semnat contractul ce vizează reabi -
litarea infrastructurii de apă și canalizare pe 
mai multe străzi din Mediaș și în localitățile 
din nord-estul județului Sibiu, în valoare de 
aproximativ 120 milioane euro.



3 august | STAR SIBIAN JUDEȚ | 5

Comuna Sadu deține un Plan amplu de  
Dezvoltare Durabilă și Sustenabilă

Comuna Sadu deține, în prezent, un Plan 
amplu de dezvoltare durabilă, acesta fiind în-
cadrat în Planul Urbanistic General și în Stra -
tegia de Dezvoltare Durabilă și Sus te nabilă 
din perioada 2021 – 2030. Acest plan cu prin -
de toate direcțiile de dezvoltare și vi zează în 
special proiecte din zona de: 

1). EDUCAȚIE ȘI SĂNĂTATE 
2). ECONOMIE SUSTENABILĂ 
3). INFRASTRUCTURĂ 
4). SUSȚINEREA ȘI DEZVOLTAREA AN-

TEPRENORIATULUI ÎN TOATE DOMENIILE 
5). SPORT, TURISM ȘI CULTURĂ 
6). PROTECȚIA MEDIULUI 

ÎNCONJURĂTOR 
7). ECONOMIE SOCIALĂ 
8). AGRICULTURĂ ȘI ZOOTEHNIE 
9). SERVICII PUBLICE EFICIENTE 
10). INOVAȚIE 
Comuna Sadu are depuse, până la acestă 

dată, majoritatea documentelor necesare 
pentru demararea investițiilor din educație: 
construcția unei grădinițe cu program prelun-
git și extinderea, modernizarea și dotarea 
Școlii „Samuil - Micu“ - SMART SKOOL. În 
ceea ce privește infrastructura locală, au fost 
demarate demersurile pentru Cartierul Tine -
retului și tot ceea ce ține de realizarea proiec-
tului ce vizează introducerea sistemelor de 
apă potabilă, apă uzată și gaze naturale în 
Tocile. Reprezentanții Primăriei Sadu își 
propun ca în următoarea perioadă să dez-

volte localitatea prin atragerea agenților eco-
nomici din zonă, odată cu crearea unei plat-
forme industriale de nivel european. Ates -
tarea de produse tradiționale „Produs Mon tan“ 
și dezvoltarea integrată a turismului în zona 
montană sunt proiectele propuse de actuala 
administrație locală în materie de turism, iar 
prioritatea subliniată în acest plan de dez-
voltare este modernizarea drumurilor de in-
teres local și de exploatație agricolă. 

„Pentru a răspunde nevoilor reale a măsu -
rilor de finanțate multianuală din exer cițiul fi-
nanciar 2021 - 2027 ne-am pregătit temeinic 
și așa cum prevăd legislația și ghidurile de 
finanțate pentru o nouă etapă de dezvoltare 
durabilă și sustenabilă „Satul de sine stă -
tător“! Am făcut un progres major pentru 
această etapă, odată cu reglementarea juri -
dică a terenurilor aflate în proprietatea pu -
blică a comunei, inclusiv în Tocile - condiție 
fără de care nu poți accesa fonduri care să 
susțină proiectele de dezvoltare. Implicarea 
cetățenească prin continuarea acțiunilor de 
consultare publică în cadrul inițiativei “De mo -
crația participativă“ vor fi elemente de plus 
valoare în vederea luării deciziilor. Suntem 
pregătiți și cu documentațiile tehnice nece-
sare pentru a ne adapta la o nouă etapă de 
funcționare a administrației, „Inovația și Di gi -
ta lizarea“, a declarat primarul comunei Sadu, 
Valentin Ivan.

Toți locuitorii comunei Jina 
vor beneficia de servicii de 
întabulare gratuită

Agenția Națională de Cadastru și Publici-
tate Imobiliară (ANCPI) a încheiat în urmă cu 
doar câteva zile procedura deschisă pentru 
achiziționarea serviciilor de înregistrare siste -
matică în Sistemul integrat de cadastru și 
carte funciară a imobilelor din primul pachet 
destinat lucrărilor de întabulare din județul 
Sibiu. Astfel, locuitorii comunei Jina vor fi prin -
tre primii beneficiari ai acestor lucrări de înta -
bulare gratuită, alături de locuitorii comunelor 
Bazna, Bârghiș, Hoghilag și Valea Viilor. 

În ultima perioadă Oficiul de Cadastru și 
Publicitate Imobiliară (OCPI) Sibiu s-a evi -
dențiat în mod cert odată cu implicarea în re-
alizarea acestui proiect extrem de important 

pentru o mare parte din locuitorii județului 
Sibiu.  

„Ne bucurăm că s-a intrat în linie dreaptă 
cu acest proiect pe care îl considerăm de 
mare importanță pentru locuitorii comunei 
noastre și sperăm ca aceste lucrări să fie de-
marate într-un timp cât mai scurt. Mulțumim 
echipei de la OCPI Sibiu pentru efortul depus 
și sperăm ca împreună, pe viitor, să avem o 
colaborare cu rezultate la fel de frumoase 
pentru cetățeni.“ a declarat primarul comunei 
Jina, Vasile Beschiu. 

Anul viitor alte nouă localități din județul 
Sibiu vor beneficia de servicii de întabulare 
în cadrul acestui proiect.
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Donații de echipamente medicale în valoare de 38.000 de dolari 
pentru Secția Neonatologie a SCJU Sibiu din partea Rotary Club

Secția de Neonatologie a Spitalului Clinic 
Județean de Urgență Sibiu a fost dotată re-
cent cu două echipamente medicale în va -
loare de 38.000 de dolari. Este vorba despre 
achiziționarea unei mese de resuscitare ra-
diant-termic Infa Warmer 1 marca Atom și a 
unui aparat de respirație non-invasiv Medin 
pentru Clinica de Neonatologie, necesare 
resuscitării și monitorizării nou născuților. 
Donația a fost făcută de membrii Rotary Club 
în parteneriat cu Rotary Club Naperville 
Downtown, USA și cu sprijinul Asociației 
Baby Care printr-un mecanism numit Global 
Grant. 

„Necesitatea acestui proiect a venit prin in-
termediul colegului nostru Mihai Dăncilă, 
care anul trecut ne-a adus o prezentare făcu -
tă de către Asociația Baby Care. Acolo erau 
identificate câteva nevoi pentru ca această 
secție de neonatologie, care la nivel național 
este una dintre cele mai performante și care 
ar mai fi avut nevoie de câteva echipamente. 
Acest proiect s-a realizat împreună cu parte -
nerii noștri de la Rotary Club Naperville 
Downtown, USA și cu sprijinul Asociației 
Baby Care. Global Grantul este un mecan-
ism prin care cluburile Rotary obțin suport și 
finanțare din partea Fundației Rotary Interna-
tional. Obiectivul a reprezentat achiziționarea 
unei mese de resuscitare radiant-termic Infa 
Warmer 1 marca Atom și a unui aparat de 
respirație non-invasiv Medin pentru Clinica 
de Neonatologie, necesare resuscitării și 
monitorizării nou născuților. Aparatura a fost 
instalată în cadrul Clinicii de Neonatologie ur-
mând să deservească nou-născuţii prematuri 
şi bolnavi care nu pot respira. Cu ajutorul 
acesteia pot fi asigurate îngrijiri şi terapii în 
conformitate cu cele mai noi recomandări şi 
ghiduri internaţionale, oferind astfel premise 
pentru prognostice mai bune tuturor nou-
născuţilor”, a spus Mihai Rebrișoreanu, iniți -

atorul proiectului și fost președinte Rotary 
Club Sibiu. 

Aparatura a fost instalată în Clinica de 
Neo natologie, fiind folosită de nou-născuţii 
prematur şi bolnavi care nu pot respira. Nu 
este pentru prima dată când Rotary Club 
Sibiu vine în sprijinul nou-născuților îngrijiți în 
maternitatea sibiană. În urmă cu doi ani, a -
ceștia au dedicat proiectul lor „Cursa de 
rățuște” acestor copilași. 

„Ajutorul oferit acum este însă extrem de 
important în contextual în care sunt deja 
peste 10 ani de când statul nu a mai investit 
în echipamente și aparatură pentru îngrijirea 
nou-născuților la termen și prematuri. Odată 
cu modernizarea maternității, în mod evident, 
a apărut și nevoia de a dota sălile de naștere. 
Dacă înainte erau două săli de nașteri, acum 
sunt șase și în mod normal, fiecare dintre ele 
trebuie să fie dotate cu masă de reanimare 
neonatală care să cuprindă absolut tot ce 
este necesar pentru reanimarea cu succes 
neîntârziat a copiilor care au nevoie de acest 
lucru, adică este nevoie de căldură, de a pa -
rate care să-i ajute să respire, au nevoie de 
monitor, ori mesele moderne de resuscitare 
au încorporate toate acestea. Dorința noas -
tră a fost ca în toate cele șase săli de naștere 
individuale să beneficieze de aceste condiții 
moderne de reanimare. Aparatele existente 
sunt deja vechi și au apărut, evident, aparate 
mai noi, mai moderne, mai complexe și mai 
sigure. Evident că ne dorim să menținem un 
standard ridicat al îngrijirii copiilor în secția 
noastră, acesta este preocuparea întregului 
personal al clinicii și al Asociației Baby Care. 
Ne-am bucurat să putem fi parte din acest 
proiect, evident contribuția financiară la pro -
iect din partea asociației reprezintă dona ții 
oferite de comunitate și de aceea trebuie să 
mulțumim nu doar Rotary Club Sibiu ci și 
comunității pentru susținerea și încrederea 

pe care ne-o oferă. Cele două aparate vor 
contribui cu siguranță la îngrijirea în cele mai 
bune condiții, la standard Internațional a nou-
născuților la naștere și în terapia intensive 
neonatală.”, a spus Maria Livia Ognean, me -
dic șeful al Clinicii Neonatologie a SCJU Sibiu 
și președinte Asociația Baby Care Sibiu. 

Prezentă la eveniment, medicul Liliana 
Coldea, managerul SCJU Sibiu a ținut să 
precizeze despre importanța acestei donații. 

„Avem o maternitate modernă, cu un per-
sonal profesionist și dedicat, iar acest lucru 
este dovedit de numărul mare de nașteri din 
ultimii ani. Îngrijirea nou-născuților la cele 

mai înalte standarde este o condiție esențială 
pentru a ne menține la acest nivel de calitate. 
Sponsorizările şi donaţiile reprezintă o contri -
buţie importantă în creșterea calității actului 
medical și ne bucurăm că avem alături de noi 
întreaga comunitate, unul dintre partenerii 
noștri cei mai importanți fiind Rotary Club 
Sibiu. Mulţumim Rotary Club Sibiu pentru 
aceste donații generoase care ne ajută să 
îmbunătăţim dotarea materială a Secției Clin-
ice Neonatologie și completează eforturile pe 
care le facem pentru a asigura cele mai bune 
condiții în Spitalul Județean din Sibiu.”, a 
spus Liliana Coldea.
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Insuficiența cardiacă (IC) este un diagnostic de 
sindrom. Din acest considerent, el nu o sa fie 
niciodată singurul diagnostic al unui pacient, ci va fi 
mereu însoțit de diagnosticul bolii de bază, care a 
condus la apariția insuficienței cardiace. Insuficiența 
cardiacă poate reprezenta forma finală de evoluție a 
numeroase afecțiuni cardiovasculare cum sunt: hiper -
tensiunea arterială, afecțiuni ale valvelor cardiace 
(stenoze și/sau regurgitări), boala coronariană (in-
farctul miocardic, ischemie miocardică), miocardite, 
cardiomiopatii (dilatativă, hipertrofică, restrictivă), 
afecțiuni cardiace date de toxice (alcool, antracicline), 
iradiere. De asemenea, o serie de factori pot precipita 
apariția sau decompensarea insuficienței cardiace: 
tulburări de ritm (fibrilația atrială) sau de conducere 
(blocuri atrioventriculare de grad înalt), boli infec ți -
oase (pulmonare, renale, biliare), criza hipertensivă, 
ischemia miocardică, anemia, consumul de medica-
mente cu efecte defavorabile (de exemplu: antiin-
flamatoare nesteroidiene sau steroidiene), non- com -
plianța la recomandări – consumul de excesiv de 
sare sau alcool, nerespectarea tratamentului farma-
cologic prescris de medic, efort excesiv. Identificarea 
problemei cardiace care stă la baza IC este crucială 
din motive terapeutice, pentru că o patologie anume 
impune un tratament specific – de exemplu: atunci 
când hipertensiunea se afla la originea IC, se impune 
un tratament adecvat al hipertensiunii arteriale, 
repararea sau înlocuirea valvulară sunt necesare 
atunci când la bază se află o disfuncție de valvă, 
revascularizarea miocardică intervențională sau chi -

rur gicală (montarea unui stent sau efectuarea unui 
by-pass aorto-coronarian) pot ameliora simptoma-
tologia și prognosticul atunci când este patologia 
declanșatoare e reprezentată de boală coronarină 
ischemică. O serie de investigații imagistice și de 
laborator sprijină demersul diagnostic în IC. Algoritmul 
de diagnostic cuprinde anumite teste dintre care sunt 
obligatorii: electrocardiograma (EKG), ecocardiografia 
și analize de laborator standard (hemo leu co gramă, 
ionogramă, creatinină, glicemie, enzime he pa tice, 
profil lipidic, proteine totale). 

Nu există o corelație dovedită între simptome și 
severitatea insuficienței cardiace; există însă dovezi 
asupra existenței unei semnificații de severitate la 
pacienții cu persistență a simptomelor sub tratament 
maximal farmacologic. Un pacient diagnosticat tardiv, 
cu insuficiență cardiacă avansată, neresponsivă la 
tratament maximal, are un prognostic la fel de rezer-
vat ca un pacient cu neoplazie în stadiu terminal. 
Evaluarea cardiacă, diagnosticarea precoce și trata-
mentul optim al patologiei cardiace cauzale repre -
zentă elemente esențiale care permit reversibilitatea 
mecanismelor fiziopatologice sau, cel puțin, încetini -
rea evoluției bolii și creșterea calității vieții. 

Dr. Andra-Maria Bebeșelea,  
Medic Specialist Cardiologie, Competență 

Ecocardiografie, Asistent Universitar ULBS, 
Doctorand Medicină Clinica PROCTOVEN 

Strada Rusciorului, nr.18, Sibiu 
Tel: 0735545530; 0369410858 

www.proctoven.ro

Insuficiența cardiacă (II)

Turul Ciclist al Sibiului 2020
Ediția a zecea a Turului Ciclist al Sibiului s-a încheiat la 

finalul săptămânii trecute, bilanțul acestei ediții aniver-
sare a Turului fiind unul pozitiv la toate capitolele. Con-
form opiniei specialiștilor, organizatorii s-au întrecut pe 
sine, realizând în condiții foarte dificile cea mai bună 
ediție din istoria Turului și cea mai bună competiție 
ciclistă de șosea derulată vreodată în România.

Turul Ciclist al Sibiului 2020 și-a pregătit cu 
profesionalism ingredientele succesului. Or-
ganizatorii au ales un traseu spectaculos și 
atractiv, cu două etape având finalul la sprint 
și două etape montane, cu tradiționalele fin-
ishuri în ascensiune: Bâlea Lac (2034 m alti-
tudine) și Păltiniș – Arena Platoș (1300 m 
altitudine). Al doilea factor care a contribuit la 
succesul enorm al competiției a fost faptul că 
organizatorii competiției au reușit, prin modul 
în care au planificat și manageriat competiția, 
să câștige încrederea celor mai bune echipe 
din ciclismul mondial, care au simțit că pot 
participa la cursa de la Sibiu în siguranță. 
Această calitate a organizării a atras partici-
parea unora dintre cele mai valoroase echipe 
de nivel mondial: formațiile de World Tour 
Bora Hansgrohe și Israel Start-Up Nation s-

au adăugat unei garnituri foarte puternice de 
echipe Pro UCI și Continentale. Lupta aces-
tora pentru titlu a produs o competiție ad -
mirată în toată lumea.  

Ediția din acest an a competiției a fost do -
minată de ilustra echipă germană Bora-
Hansgrohe: Gregor Mühlber ger a plecat 
a casă cu tricoul galben al Turului, pe care și 
l-a disputat în etapele cu as cen siune mon -
tană cu coechipierul său Patrick Konrad, în 
vreme ce etapele de plat au fost câștigate 
autoritar de sprinterul Pascal Ackerman. În 
condițiile în care acesta a fost primul tur ci-
clist de șosea pe etape de categoria valorică 
1 Europe Tour care a redeschis calendarul 
competițional, după o pauză de aproape 4 
luni provocată de pandemie, Turul Sibiului a 
avut o expunere media a fost excelentă.
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Cristian Lupeș, managerul Filarmonicii de Stat:  
Nu renunț la dirijat, dar scopul meu la Sibiu 
este să dezvolt instituția, să o fac mai vizibilă

Dirijorul Cristian Lupeș provine dintr-o familie cu preocupări artistice (mama- profesoară de muzică și dirijor de cor, 
tatăl – cu studii de filozofie și literatură, devenind profesor, scriitor și Șecție Case memoriale a Muzeului Literaturii 
Române) În vara anului trecut a câștigat postul de manager al Filarmonicii de Stat din Sibiu. Muzicianul Lupeș este 
un nume cunoscut în orașul de pe malul Cibinului, având numeroase colaborări cu instituția sibiană, pe care o con-
duce în prezent. Vă prezentăm un interviu realizat de colegii noștri cu omul, dirijorul, managerul… cu Cristian Lupeș. 

Vrem să cunoaștem omul Cristian Lupeș 
„din spatele“ dirijorului de succes și man-
agerul primei Filarmonicii de Stat din Româ-
nia care a lansat de curând o aplicație online 
pentru dispozitivele mobile, de unde putem 
afla informații despre proiectele și eveni-
mentele acestei instituții. 

Omul Cristian Lupeș este contrastant, ur-
mând binoamele: precaut și temperamental, 
formal și relaxat.  

Cea mai recentă sursă de informare este 
chiar aplicația, ale cărei notificări push a nun -
ță utilizatorii despre toate evenimentele 
noas tre, așa că vă invit pe toți să o instalați 
din Google Play sau App Store. Aplicația a 
apărut la ideea PR-ului nostru, Laurențiu 
Străuț și a fost dezvoltată de cei de la 
Eventya. O a doua sursă de informare este 
www.filarmonicasibiu.ro, legat organic de 
aplicație. Suntem, desigur, prezenți și pe 
Facebook, în același ritm alert de update-uri, 
pe Instagram, YouTube, iar în mediul offline, 
sigur ați sesizat că afișele noastre, desenate 
de Loredana Bulgaru, colorează orașul. 
Așadar, rămâne ca fiecare să aleagă sursa 
preferată, dar noi ne lăsăm urmăriți peste tot.  

Ați fost numit la conducerea Filar-
monicii de Stat din Sibiu în vara anului 
2019, de aceea aș vrea să ne vorbiți de-
spre principalele rezulate ale instituției? 
Cum a crescut/evoluat în acest an de 
când o manageriați? 

Cu inspirație, am redactat proiectul meu de 
management, care a fost desemnat câștigă -

tor la concursul pentru postul de Manager al 
Filarmonicii de Stat Sibiu, organizat de Con-
siliul Județean Sibiu. Ulterior câștigării aces-
tui concurs, am fost invitat să semnez Con tractul 
de Management, pe o durată de 3 ani.  

În acest prim an, alături de echipa pe care 
am preluat-o, am reușit să îndeplinim multe 
obiective din planul pe care l-am propus la 
concurs. A fost un an foarte activ, iar pan-
demia a generat noi provocări cărora Filar-
monica le-a făcut față cu brio, demonstrând 
o mare capacitate de adaptare și reinven tare. 
Am informatizat instituția, am remodelat logis-
tica și am reușit să fim vizibili la nivel național 
și internațional, prin prezența la București pe 
scena Festivalului Interna țional George Enes -
cu și pe scena Ateneului Român. 

Am fost prima Filarmonică din România 
care a trecut în online odată cu Pandemia, 
iar acum ne apropiem de 1.000.000 de vi -
zualizări ale evenimentelor noastre, iar Con-
siliul Județean Sibiu ne-a ajutat să fim primii 
care au revenit offline. Am vorbit mai de-
vreme despre prima aplicație a unei Filar-
monici din România. 

Am reușit, prin diveristatea evenimentelor 
organizate, să aducem aproape de noi și pu -
blicul tânăr. Apropo de acest public, ne dorim 
să dezvoltăm Filarmonica către un hub cul-
tural, totul desfășurându-se în jurul celui mai 
important element al activității noastre, or-
chestra simfonică. Am dezvoltat un plan de 
modernizare al clădirii, împreună cu arhitecți 
inspirați, care are deja un studiu de fezabili-

tate aprobat. Suntem în stadiul în care cău -
tăm finanțări pentru fazele ulterioare: proiect 
tehnic și execuție.  

În acest an majoritatea proiectelor, 
evenimentelor au fost afectate, unele 
chiar anulate din cauza pandemiei de 
coronavirus. Din fericire, publicul melo-
man sibian a fost norocos, dacă putem 
spune așa, deoarece ați reușit să îi 
atrageți prin spectacolele online. Ați 
reușit logistic să vă atingeți obiectivul? 
Prezența în astfel de condiții a fost una 
încurajatoare? 

Filarmonica Sibiu a fost prima instituție din 
țară care s-a “mutat” în online, chiar înaintea 
declarării Stării de urgență. Am înțeles ime-
diat că nu tot publicul nostru ne va urma pe 
Facebook, așa că am fost prezenți și la radio 
și la tv.  Împreună cu echipa, am lucrat foarte 
intens ca această schimbare să nu lase o 
pauză muzicală în viața orașului, mai ales 
când oamenii aveau cea mai mare nevoie de 
alinare, de o schimbare de stare. Cele a -
proape 1.000.000 de vizualizări sunt dovada 
faptului că am reușit nu doar să rămânem 
relevanți, ci să ne mărim familia.  

La începutul lunii iulie Muzica Filar-
monicii Sibiu a dat tonul festivalurilor 
culturale cu public în 2020, în orașul 
nostru. A urmat proiectul "Concerte pe 
Acoperiș" Cum ați descrie reîntâlnirea 
cu publicul? Sunt dornici să participe și 
să vă fie alături în condițiile impuse de 
pandemie?  

Filarmonica Sibiu a „dat tonul“ la nivel na -
țional chiar înainte de luna iulie, prin eveni-
mentele (fără public) de Ziua Europei și 15 
mai. Momentul reîntâlnirii cu publicul a fost 
unul foarte emoționant, deoarece, oricât suc-
ces am avut și avem cu producțiile online, 
nimic nu se compară cu emoția „pe viu“. Am 
auzit, la un moment dat, din public, un „ce 
bine este să aud din nou sunetul instru-
mentelor“.  

Deocamdată, concertele noastre invită pu -
blicul să se așeze pe scaunele montate la 
distanța reglementată, pe Strada Cetății, în 
fața Filarmonicii. Pentru că, până în martie, 
am avut foarte multe bilete vândute în avans 
și, pentru că din punct de vedere al salariilor, 
muzicienii Filarmonicii nu au fost afectați în 
perioada de blocaj, lunile iunie și iulie oferă 
publicului concertele GRATUIT, în limita lo -
curilor disponibile. Acesta este gestul nostru 
prin care le mulțumim tuturor celor care ne-

au susținut în perioada grea. Folosindu-ne 
de propriile mijloace, întoarcem generozi-
tatea și susținerea celor care ne iubesc. 

Este greu de organizat spectacole în 
această perioadă, mă refer la obținerea 
de autorizații, convingerea 
instrumentiștilor de a urca pe scenă, 
participarea invitaților din străinătate? 

Filarmonica se bucură de o bună și strânsă 
colaborare cu toate autoritățile locale, ceea 
ce ne permite să ne desfășurăm activitatea 
în bune condiții. După toată perioada exclu-
siv online, muzicienii au așteptat cu entuzi-
asm întâlnirea cu publicul. Pentru a proteja 
muzicienii, angajații, dar și publicul sibian, 
deocamdată am sistat colaborările cu artiștii 
care vin din afara țării. 

Susțineți concerte în stagiunile Filar-
monicilor încă din studenție (2003) și 
sunteți invitat constant în cadrul Festi-
valului Internațional George Enescu, co-
laborând cu: Camerata Regală (2011), 
Orchestre Ile de France Paris (2013), 
Bucharest Festival Orchestra (2015), Fi-
larmonica din Sibiu și Filarmonica ”Mi-
hail Jora” din Bacău (2017). Veți mai 
urca pe scenă Sălii Thalia în caliatea de 
dirijor? 

În calitate de dirijor, am colaborat de multe 
ori cu orchestra Filarmonicii Sibiu, anterior 
venirii mele aici. Odată cu semnarea contrac-
tului de management, de comun acord cu 
autoritățile, mi-am asumat rolul de manager 
și nu de dirijor al orchestrei. Astfel, mi-am 
propus să mai apar ca dirijor pe scena sălii 
Filarmonicii doar dacă acest lucru ar salva o 
situație dificilă. Nu renunț la dirijat, dar scopul 
meu la Sibiu este să dezvolt instituția, să o 
fac mai vizibilă, mai deschisă și mai rele -
vantă, în țară și peste hotare. 

Ne puteți vorbi în linii mari despre 
următoarele proiectele ale Filmonicii de 
Stat Sibiu? 

Așa cum am spus deja, Filarmonica este 
beneficiara unui amplu plan de modernizare, 
care acum se află în stadiul în care studiul de 
fezabilitate a fost aprobat. Vom continua con-
certele în aer liber pe strada Cetății, pe par-
cusul verii. Vom organiza și în acest an, într-o 
formulă adaptată noilor condiții, Sibiu Opera 
Festival. Deși nu știm ce ne rezervă toamna, 
noi pregătim deja diverse scenarii de lucru, 
pentru ca muzica să nu se oprească nicio -
dată în Sibiu.
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Echitația produce efecte pozitive în 
dezvoltarea copiiilor cu autism

Adelina Paralescu (Bucur) a avut șansa de 
a se naște într-o familie deja devotată cailor, 
fiind fiica multiplului campion și vicecampion 
balcanic Ionel Bucur. În jurul vârstei de 12 ani 
a participat la primul concurs în cadrul bazei 
hipice de la Jegalia cu calul Giussy, repre -
zentând clubul CSM Sibiu. Urmând pe par-
cursul anilor să participe la nenumărate 
com petiții alături de tatăl și fratele ei, Ionuț 
Bucur, iar în ultimii patru ani și-a dedicat tim-
pul Hipoterapiei. Tânăra este atât antrenor 
de echitație, cât și terapeut, realizând ședințe 
de terapie cu beneficiarii Asociatiei DAR din 
Sibiu (Asociația Dorință Ajutor Recuperare), 
mai exact cu copiii care au probleme de 
sănătate. 

„Caii deja făceau parte din familia noas -
tră… așa că nu am făcut altceva decât să 
pășesc pe urmele bine bătătorite ale tatălui 
meu, care dintotdeauna a știut și a muncit 
mult să fie și să se păstreze în fruntea clasa-
mentelor. Mama l-a susținut și sprijinit necon -
diționat să-și urmeze fiecare vis, fiecare 
ob stacol greu al vieții sportive și nu doar. Așa 
am apărut eu și fratele meu pentru a mări 
această familie iubitoare de cai și îi mulțu -
mesc lui Dumnezeu că suntem în continuare 
o familie unită, care și zi de zi lucrăm împre -
ună, ne ajutăm, ne sprijinim, ne sfătuim și 
muncim cot la cot alături de aceste animale 
deosebite.”, ne mărturisește sportiva Adelina 
Paralescu (Bucur). 

Dintre cele mai importante rezultate ale 
sportivei amintin: Campioană și vicecam pi -
oa nă națională la amatori 2 (2016), Campi -
oană națională la amatori 2 (2015), Vice cam -
pioană națională la amatori 2 (2014), 
Cam pioană națională amatori 2 (2012, 2013), 
Vicecampioană națională amatori 1 (2011), 
Vicecampioană balcanică la dresaj juniori 
(2011-2007) și Campioană națională la dresaj 
juniori (2006) 

Este absolventă a Facultății de Științe Eco-
nomice, dar nu a profesat în domeniu, deoa -
rece nu se regăsea, simțind că jobul perfect 
pentru ea este să fie înconjurată de cai. Își 
dorea să îi ajute pe cei din jur prin intermediul 
cailor, motiv pentru care s-a înscris la Psi-
hologie. „După absolvirea liceului am urmat 
Facultatea de Știinte Economice, iar după ce 
am dus la bun sfârșit cei 4 ani am realizat că 
nu era ceea ce îmi plăcea să fac, că îmi 
doresc să fiu mai mult în jurul cailor dar în 
același timp îmi plăcea foarte mult să lucrez 
cu oamenii, îmi făcea plăcere să îi ascult, să 
le fiu alături, să empatizez cu ei și așa am 
luat decizia să studiez și la Psihologie. După 
ce am terminat facultatea am fost contactată 

de fondatorii Asociației DAR din Sibiu (Aso -
ciația Dorință Ajutor Recuperare) dacă aș 
putea să încep o colaborare cu copii cu de -
ficiențe din cadrul asociației. Să fiu sinceră la 
început mi-a fost teamă, nu mai lucrasem 
niciodată cu copii speciali, nu știam cum va 
fi, dacă știu cum să mă comport, dacă va fi 
ușor să aplic ce învățasem teoretic în facul-
tate și la cursurile făcute special pentru „Ter-
apia cu animale, Hipoterapia“ Însă, spre 
marea mea surprindere prima întâlnire și 
primul contact cu ei a fost de neuitat. La pri -
mul contact cu calul au fost puțin timorați, dar 
după ce au cunoscut calul și cu răbdare au 
fost atât de încântați, râdeau, făceau într-a -
de văr mișcări și zgomote necontrolate de 
fericire. Nu pot să spun în cuvinte ce anume 
le transmitea calul din momentul în care erau 
în șa și începea să meargă. Din acea zi am 
realizat că vreau să fac asta în continuare. 
Spre mirarea mea, nu am lucrat reținută sau 
cu milă, din contra, am lucrat cu sufletul de-
schis, de parcă făceam asta de mult.”, își 
amin tește terapeutul Adelina Paralescu 
(Bucur).  

Terapia cu caii sau Hipoterapia, cum mai 
este cunoscută, produce efecte pozitive, atât 
în dezvoltarea copiilor cu tulburări din spectru 
autist, cât și în cazul celor cu Deficit de Aten -
ție și Hiperactivitate, cu un puternic impact 

emoțional. Întâlnirile au loc în aer liber, ținân -
du-se cont de regulile de distanțare și repec-
tându-se pe cât posibil toate normele obli ga -
torii din perioada stării de alertă. O ședință 
cu un singur copil durează 25-30 de minute 
și costă 50 de lei. 

„După atâția ani de hipoterapie din punct 
de vedere emoțional, toți copiii au reacționat 
pozitiv. Din discuțiile avute cu părinții și din 
observațiile personale, terapia cu cai a avut 
un puternic impact emoțional, relația stabilită 
între copii și cal având caracter motivațional. 
Copiii au răspuns cerințelor terapeutice cu 
plăcere și implicare, au reținut sarcinile de 
lucru cu o acuratețe mult crescută compara-
tiv cu alte sarcini zilnice. Această relație între 
copii și cal a adus modificări comportamen-
tale pozitive în rândul copiilor, care au de-
venit mai calmi, mai atenți și mai implicați. 
Toți copiii își manifestau dorința de a veni la 
întâlnirea cu caii. În cazul celor cu tulburări 
ADHD, s-a observat o îmbunătățire a timpu-
lui de lucru, a atenției și a memoriei. În cazul 
copiilor cu Tulburări din Spectru Autist cele 
mai bune rezultate au fost înregistrate la 
următoarele arii de deprinderi adaptative: co-
municare, deprinderi funcționale școlare, au -
to direcționare, sănătate și siguranță, viața 
acasă, autoîngrijire, motricitate și postură.”, 
spune Adelina Paralescu (Bucur). 

Am stat de vorbă și cu câțiva părinți ai copi-
ilor care fac parte de terapie cu acești căluți. 

„Nimic nu se compară pentru o mamă a 
cărui copil este non verbal, în scaun rulant, 
cu bucuria și satisfacția din ochii lui atunci 

când este pe cal. Plăcerea de a călări este 
cu atât mai mare cu cât Robert privește în 
jurul lui din altă perspectivă: „înălțimea“. 
Chiar și pentru o perioadă scurtă, orizontul 
lui se lărgește. Contactul vizual dintre el și 
Grina este fantastic.”, spune mămica lui 
Robert. 

Alex la 12 ani este diagnosticat cu tetra -
peză spastică. „Este un băiat vesel, sociabil, 
dar sperios în ceea ce privește animalele. De 
când am început această terapie cu cai, Alex, 
deși nu se simte încă în largul lui să hră neas -
că calul, nu are nici o problemă în a atinge 
calul, a-l mângâia și iubește să călărească. 
Tot datorită acestei terapii a câștigat mult mai 
multă încredere în el și în ceea ce poate 
face, are un echilibru și o coordonare mai 
bună și e un bun exercițiu si pentru concen-
trare. Partea cea mai importantă însă, este 
faptul că totul e văzut ca o distracție de la 
care nu vrea să lipsească niciodată.”, ne-a 
mărturisit mămica lui Alex. 

Iris participă de patru ani la aceste terapii. 
„Călăria și întâlnirea cu Grina este cea mai 
minunată și plăcută terapie pentru Iris. Nu i-
a fost niciodată frică să urce pe Grina, ba 
chiar îi face plăcere să călărească. Teama a 
fost mai mare la noi, deoarece ne-a fost frică 
să nu se dezechilibreze și să cadă. În acești 
4 ani minunați Iris stă foarte bine în șa, am 
constatat de a lungul timpul că și pe partea 
de echilibru stă mult mai bine, nu numai pe 
cal, și în picioare și la mers. Și sunt sigură că 
hipoterapia a avut un rol important.”, spune 
mama lui Iris. 
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BIS Teatru:  

Nu avem finanțatori, nu avem sponsori, 
te avem doar pe tine, spectatorule

Odată cu declararea pandemiei Covid-19, 
lumea teatrului a intrat și ea în izolare. 
Teatrele au fost închise, iar artiștii au recurs 
la creativitatea lor pentru a oferi în continuare 
această formă de artă publicului. Actorii BIS 
Teatru nu au stat deageaba în aceste zile tul-
buri și au dat „naștere” unor noi proiecte, pe 
care în perioada iulie- august le aduc (în aer 
liber) în fața spectatorilor. Lunile de izolare 
le-au stârnit angoase din cele mai felurite, 
rezistând prin campania IZOLART @BIS 
Teatru, acțiune care a durat 80 de zile. Prin 
curaj, entuziasm și un dor nebun de specta-
tori, actorii BIS Teatru au deschis Grădina 
BIS în 26 iunie 2020, cu proaspătul spectacol 
“Povestea Poveștilor”, după Ion Creangă, cu 
un public de 20 de persoane. Până la finele 
acestei luni în cartierele Țiglari, Trei Stejari, 
Gușterița, dar și în Sibiel se desfășoară cea 
de-a șasea ediție a proiectului Teatrul din 
Cartier, organizat sub motto-ul „Distanțare 
fizică – Solidaritate & Comuniune Socialăˮ. În 
august vă așteaptă cu noi surprize, fiind pro-
gramate 14 reprezentații, care se vor juca, 
evident, în aer liber, în Grădina BIS. 

„Ne-am temut, la un moment dat, că nu 
vom putea primi public în Grădina noastră 
magică în acest an. Apoi ne-am bucurat cu 
un fior rece când a devenit oficial faptul că 
sunt permise evenimente în aer liber, cu 
restricțiie aferente. Am fost și vom fi în con-
tinuare precauți și deosebit de atenți în 
privința măsurilor sanitare. Ne încurajează 
faptul că printre spectatori au fost oameni din 
domeniul medical care ne-au transmis că 

felul în care organizăm noi evenimentele în 
perioada aceasta poate concura pentru un 
manual de bune practici; ne bucură, de ase-
mena, faptul că avem voluntari ai căror 
părinți fac parte din sistemul sanitar, iar pen-
tru noi acest gest de încredere e un semn 
bun. Și le mulțumim pentru felul în care au 
înțeles că în această perioadă, mai mult ca 
oricând, contează prezența lor, contează 
fiecare bilet achiziționat, orice formă de spri-
jin. Iar dacă tu, cel care citești aceste rânduri, 
ai fost până în această clipă doar prietenul 
nostru virtual, te anunțăm că acum e cel mai 
potrivit moment să ne vizitezi Grădina, în 
carne și oase, și să ne cunoști. Nu avem 
finanțatori, nu avem sponsori, te avem doar 
pe tine, spectatorule. Și mai avem ceva: o 
poftă nebună de a juca spectacolele astea 
scornite de noi, de a te face să zâmbești, să 
cugeți, să-ți pui întrebări & să ne pui întrebări. 

Cum este văzută și simțită această 
pandemie de actorii sibieni, vă lăsăm să 
trageți concluzia din mesajul adresat de 
aceștia pe pagina de Facebook BIS 
Teatru: 

„Dragă spectatorule, din Sibiu și de peste 
tot. 

Stranii vremuri trăim, nu-i așa? Care mai 
este oare rostul actului teatral în contextul ac-
tual? Cum supraviețuim, noi, artiștii indepen -
denți? Câtă nevoie (mai) are publicul de noi? 
Ce mesaje e util și necesar să transmitem azi 
către lume, către specia umană, către tine 
spectatorule? Cum și după ce măsură să 
adaptăm spectacolele noastre? Cât, de ce și 

pentru cine să migrăm în spațiul deja supra-
aglomerat și supra-licitat al on-line-ului? Ce 
de întrebări! Putem continua la nesfârșit cu 
întrebările astea, dar le lăsăm suspendate. 
Asta pentru că e mai util să acționăm! Și vom 
găsi, eventual, răspunsurile, acționând. Le 
vom găsi împreună cu tine, spectatorule. Ne 
angajăm așadar într-o acțiune de tip kami -
kaze din punct de vedere pragmatic. Vom 
juca în luna august spectacolele noastre fără 
nici o altă formă de sprijin și de suport decât 
biletele puse în vânzare. Vom juca aici, la 
Grădina BIS, în aer liber. Vom respecta toate 
normele sanitare și îți vom oferi tot confortul 
posibil, spectatorule. Pentru asta muncim de 
mai bine de șase săptămâni. Vom oferi nu 
mai puțin de 14 reprezentații, cu spectacole 
care ne reprezintă, patru dintre ele fiind plăs -

muite în perioada de izolare și post-izolare. 
Pentru noi este un pariu riscant, aflat pe 
muchia suicidului financiar, nu? E un demers 
din seria totul sau nimic. În același timp, e 
momentul să aflăm dacă tu, spectatorule, ai 
nevoie de noi. Pentru că noi, desigur, nu e -
xistăm decât prin prisma prezenței și a e -
xistenței tale. De data asta, poți fi mai sigur 
ca niciodată, că plătind un bilet, oferi sprijin 
artiștilor. Iar ei, la rândul lor, nu te vor deza -
măgi. Vom începe în 6 august, cu un specta-
col care se va juca pentru prima dată în 
Grădina noastră. Biletele sunt deja puse în 
vânzare. Accepți pariul nostru, spectatorule? 
Ești dispus să intri în jocul nostru fragil? Orice 
comentariu, sugestie sau recomandare e 
binevenită. Aici, sau prin mesaj privat. Gând 
bun. Echipa BIS Teatru”.

Programul reprezentanților din luna august: 
6 august ora 21:00- A fost o dată în ’46 (cu Alin Turcu și Alis Pelle, regia: Adrian Neacșu), 

7 august ora 21:00- A fost o dată în ’46 (cu Alin Turcu și Alis Pelle, regia: Adrian Neacșu), 
8 august ora 19:00- Povestea poveștilor (după și despre Ion Creangă, cu Dumitru 
Stegărescu, Andrada Grosu și Alin Turcu, scenariul și regia: Bogdan Sărătean), 9 august 
ora 19:00 (Povestea poveștilor, după și despre Ion Creangă, cu Dumitru Stegărescu, An-
drada Grosu și Alin Turcu, scenariul și regia: Bogdan Sărătean), 13 august ora 20:00 
(Trenul cu 2 locomotive, Performance muzical pe versuri de Iustin Panța cu Charlie 
Fălămaș), 16 august ora 20:30- Născut în 2000 – PREMIERĂ (cu Aneea Axentea, Andrada 
Grosu, Alexandra Roatiș și Shama Leah, regia: Bogdan Sărătean) 19 august ora 19:00- 
Muzicanții din Bremen (spectacol muzical pentru copii și oameni mari cu Charlie Fălămaș, 
Alis Pelle, Dumitru Stegărescu, Alin Turcu) 20 august ora 20:00- Beat Bukowski (Perfor-
mance muzical în limba engleză, pe versuri de Charles Bukowski cu Charlie Fălămaș) 21 
august ora 19:00 și 21:00 (două reprezentații)- Doi moldoveni în Ardeal (Comedie strașnică, 
cu Dumitru Stegărescu și Alin Turcu) 22 august ora 20:30- Născut în 2000 (cu Aneea Ax-
entea, Andrada Grosu, Alexandra Roatiș și Shama Leah, regia: Bogdan Sărătean), 23 au-
gust ora 20:30-Născut în 2000 (cu Aneea Axentea, Andrada Grosu, Alexandra Roatiș și 
Shama Leah, regia: Bogdan Sărătean) 27 august ora 20:00- CTRL+ ALT + DEL (Perfor-
mance muzical pe versurile unor poeți contemporani români cu Charlie Fălămaș) 29 august 
ora 20:30- Delirium (din însemnările unor nebuni) cu Dan Țilea și Dumitru Stegărescu, sce-
nariul și regia: Bogdan Sărătean, 30 august ora 20:30- Delirium (din însemnările unor ne -
buni) cu Dan Țilea și Dumitru Stegărescu, scenariul și regia: Bogdan Sărătean. 
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A fost inaugurat terenul de baschet 3x3, care 
poartă numele jucătorului Elemer Tordai

Terenul de baschet 3x3, 
situat lângă Sala Transilva-
nia, care poartă numele re-
gretatului baschetbalist 
Elemer Tordai, a fost inau-
gurat în prezența lui Mircea 
Vulcu (fostul președinte al 
clubului sibian de baschet 
CSU și totodată fostul 
antrenor al lui „Toci” așa 
cum îi spuneau cei 
apropiați), directorului Sălii 
Transilvania- Adrian Bibu, 
președintei Consiliului 
Județean Sibiu- Daniela 
Cîmpean, liderului galeriei 
lui BC CSU Sibiu și mem-
bru al Asociației „Al 6-lea 
Jucător”- Florin Iacob, fam-
iliei jucătorului, dar și a câ-
torva baschetbaliștii juniori 
ai cluburilor BC CSU Sibiu, 
respectiv CSS Sibiu

Vizibil emoționat și cu lacrimi în ochi, Mir -
cea Vulcu, a dorit ca cei prezenți la eveni-
ment să țină un moment de reculegere 
pentru Elemer Tordai, plecat mult prea de-
vreme dintre noi. ”Toci, cred că s-ar bucura 
foarte tare să fie aici să vadă copiii care au 
fost lăsați la baschet. Prin ceea ce a făcut el 
pe teren și în afara terenului, a făcut ca 
baschetul, echipa noastră, să fie iubită și 
respectată în Sibiu. Din păcate, a plecat prea 
repede dintre noi. Probabil Dumnezeu îi ia pe 
cei mai buni mai repede. Vreau să le mulțu -
mesc celor care au amenajat acest teren de 
baschet și celor care au fost de acord să-i 
dea numele lui Elemer Tordai. Este pentru 
prima dată în Sibiu când un complex sportiv 
poartă numele unuia care și-ar fi dat viața în 
timp ce practica acest sport. Toci, sper că ne 
vezi!”, a fost mesajul lui Mircea Vulcu despre 
Elemer Tordai, jucătorul pe care l-a antrenat 
și la care a ținut enorm de mult. 

Terenul de baschet 3x3 trebuia să fie inau-
gurat în 6 aprilie, de Ziua Sportului, dar con -
dițiile impuse de starea de urgență nu au 
făcut posibil acest eveniment. Managerul 

Sălii Transilvania și candidatul PNL la Pri mă -
ria Sibiu, Adrian Bibu, a ținut să precizeze că 
această inaugurare nu trebuie asociată cu 
vreo campanie electorală. „Sper ca astăzi, 
Elemer Tordai să ne privească și să zâm -
beas că la vederea inaugurării acestui teren, 
unde deja zeci, sute de copii au practicat 
baschetul. Chiar dacă acest eveniment se 
întâmplă într-o perioadă în care există o 
cursă electorală, nu vreau să îl privim așa. 
Acest eveniment trebuia organizat pe data 
de 6 aprilie, când era Ziua Sportului, dar nu 
a putut fi organizat atunci datorită stării de 
urgență. Din respect pentru familia sportivului 
și pentru comunitatea sibiană vreau să trans-
mit lucrul acesta. Am stat la masă cu cei de 
la ”Al 6-lea Jucător”, cu cei de la CSU, Con-
siliul Județean, cu cei din Consiliul de Ad -
ministrație, cu arhitecți și am ajuns cu toții la 
acest plan ca să putem face acest teren, fiind 
făcut cu banii comunității. Consiliul Județean, 
prin doamna președinte Cîmpean, are mer-
itul că i-a direcționat spre Serviciul Public 
”Sala Transilvania”. Totodată, țin să mulțu -
mesc tuturor celor care au alergat, anul tre-

cut, la Maratonul Sibiului pentru a strânge o 
parte din bani.”, a spus Adrian Bibu, mana -
gerul Sălii Transilvania. 

Elemer Tordai, născut la Mediaș, la 6 mai 
1971 a îmbrăcat tricoul echipei CSU Sibiu la 
vârsta de 18 ani, alături de care a cucerit 
două titluri naționale, în anii 1995 și 1999. 
„Toci” a fost căpitanul echipei de baschet din 
Sibiu și component de bază al echipei na -
ționale, pentru care a jucat peste 100 de 
meciuri, fiind unul dintre cei mai buni jucători 
pe poziția 4 din România. A purtat tricoul cu 
numărul 9, care în semn de respect a fost re-
tras și pus la loc de cinste, în vârful tribunei 
din Sala Transilvania. Din 2008, „unicului 
căpitan” i-a fost dedicat un turneu amical de 
baschet - Memorialul „Elemer Tordai” de la 
Sibiu. „Terenul acesta, pentru noi are dublă 
însemnătate. În primul rând, pentru că Sibiul 
duce o enormă lipsă de terenuri de sport. În 
al doilea rând, și poate este cel mai important 
pentru noi, poartă numele lui ”Toci”. Dacă 
vreți să vedeți cât de iubit este baschetul în 
Sibiu, puneți un panou în orice colț al străzilor 
și o să vedeți că, de dimineața și până seara, 
dacă o să îi puneți și-un bec chiar și noaptea 
se va juca baschet. Baschetul este foarte 
iubit și este păcat să nu îl ajutăm să meargă 
mai departe.”, a punctat Florin Iacob. 

Odată cu acest eveniment a fost lansată și 
o imagine tridimensională a baschetbalistului 
Elemer Tordai, realizată de artistul ucrainian 
Alex Maksiov. Iar, din pânza care a acoperit 
expoziția se vor confecționa aproximativ 90 
de tricouri pentru tinerii baschetbaliști sibieni. 
Valoarea investiţiei se ridică la aproximativ 
530.000 lei (preţ cu TVA inclus), fonduri alo-
cate de Consiliul Judeţean Sibiu. 

„Acest teren, la standardele pe care le ve -
deți, nu ar fi putut fi realizat dacă, pe lângă 
eforturile autorităților județene, nu ar fi venit, 
în plus, eforturile comunității sibiene, care 
vine și completează fondurile necesare reali -
zării în această formă a acestui teren de bas -
chet. Ideea a pornit de la directorul Sălii 
„Tran silvania“ de a avea cât mai multe spații 
în care să se practice sportul. Adrian Bibu ne-
a propus ca terenul să fie un omagiu adus 
unui iubit baschetbalist sibian, lui Elemer Tor-
dai. Acest lucru a fost primit fără nicio ezitare 
din partea tuturor, mai ales că Elemer Tordai 
a inspirat și a impus dragostea pentru bas -
chetul sibian în rândul multor generații. Și 
iată că ne inspiră și după ce nu mai este. Prin 
numele pe care îl poartă acest teren, prin 
imaginea pe care cei care vin aici o văd, 
inspiră și generațiile viitoare.”, a precizat 
Daniela Cîmpean.



Cultură tradițională în aer liber: 

Festivalul „Cântecele Munților“

Sibiul a devenit capitala folclorului grație 
Festivalului „Cântecele Munților”, organizat 
de Consiliul Județean Sibiu și Centrul Jude -
țean pentru Conservarea și Promovarea Cul-
turii Tradiționale „Cindrelul - Junii” Sibiu, fiind 
o acțiune cofinanțată de Primăria Municipiu-
lui Sibiu. Conceptul celei de-a 45-a ediții a 
festivalului  a fost adaptat pentru a respecta 
toate normele privind prevenirea răspândirii 
pandemiei de Covid-119, iar toate eveni-
mentele au avut loc în spații deschise. 

„Vara este sinonimă, pentru mulţi dintre iu-
bitorii de folclor, cu Festivalul Cântecele 
Munţilor, un proiect care s-a dezvoltat, în 
continuu, pe parcursul celor 44 de ediţii, prin 
eforturile multor generații de specialiști în 
domeniul culturii. Anul acesta, întreaga o -
menire se confruntă cu o pandemie care ne 
pune la mare încercare. Întotdeauna, în vre-
muri grele, cultura ne-a fost sprijin, ea ne dă 
forță și acum, iar cu respectarea tuturor 
legilor şi a recomandărilor în vigoare, instituții 
din România și din lume oferă publicului 
spectator mult așteptata porţie de cultură. Or-
ganizarea ediţiei 45 a festivalului Cântecele 
Munţilor a fost o mare provocare pentru noi 

toţi: organizatori, finanţatori, artişti, specta-
tori. Toate evenimentele au fost regândite şi 
redimensionate şi s-au luat toate măsurile de 
protecţie împotriva răspândirii virusului Covid 
19. Avem mare nevoie de sprijinul fiecăruia 
dintre dumneavoastră, căci doar prin efortul 
comun putem continua viaţa culturală a Sibi-
ului. Credem în libertatea de exprimare a tu-
turor şi le înțelegem îngrijorarea celor care 
se tem de evenimentele cu public. Totodată, 
credem în respectarea regulilor, în corectitu-
dine, în dragostea de folclor şi tradiţii a unui 
număr foarte mare de oameni, în importanţa 
păstrării actului cultural, în nevoia artiştilor de 
a performa, în speranţa unei oarecare 
normalităţi”, a declarat Silvia Macrea, direc-
torul festivalului. 

Centrul istoric al municipiului Sibiu a găz -
duit trei proiecții aniversare ale filmului „Cân-
tecele Munților – 45 de ediții” și spectacole 
folclorice în trei zile consecutive. Sub coordo -
narea Silviei Macrea, Junii Sibiului au pre -
zentat un spectacol special, mult îndrăgit de 
public: „La Sibiu, în Piața Mare, târg de n-are 
asemănare”, care a fost prezentat vineri 31 
iulie. Sâmbătă și duminică seara, sibienii și 

nu numai, au avut parte de ritmurile româ -
nești ce s-au împletit cu cele specifice altor 
popoare, pe scena festivalului fiind prezente 
ansamblurile „Jepun Bali” – folclor indone -
zian, „Kazacioc” – folclor ucrainean, „Bala -
dele Deltei”– folclor turcesc, „Banatul”- folclor 
sârbesc, „Mureșul”- Secția Maghiară, cu fol-
clor maghiar, „Plaiurile Pojorâtei”, Taraful 
„Obcina” – folclor românesc, „Cindrelul-Junii 
Sibiului” și „Ceata Junilor” – cu folclor româ-

nesc și momente muzical-coregrafice din 
patrimoniul cultural universal. Finalul festival-
ului a fost marcat de un recital extraordinar 
dedicat de Cornelia Rednic și Formația 
„Pindu” folclorului aromânesc. Spectacolele 
din Piața Mare au fost prezentate de vedeta 
TVR Iuliana Tudor. Evenimentele sunt 
finanțate de Consiliul Judeţean Sibiu. Ac -
țiunea este cofinanțată de Primăria Munici -
piului Sibiu. Sponsor: Cricova 

Sibienii au avut parte și în acest an de spectacole fol-
clorice pline de culoare, proiecții aniversare, ateliere de 
dans și un eveniment cu specific culinar și prezentarea 
vinului Cricova, toate programate în aer liber, în cadrul 
celei de-a 45-a ediții a Festivalului Internațional de Fol-
clor „Cântecele Munților” din Sibiu. Manifestarea s-a 
desfășurat cu avizul DSP Sibiu, în conformitate cu 
măsurile privind prevenirea răspândirii pandemiei de 
Covid-19.


